Call for papers:
International Seminar on Spatial Analysis in Historical Demography: Micro and macro approaches 

Quebec City, Canada, 17-18 September 2015 

Organized by the IUSSP Scientific Panel on Historical Demography and hosted by the Université du Québec à Chicoutimi. 
Deadline for submission of abstracts extended to 15 March 2015 

In recent years many new data sources have become available to historical demographers, which often include detailed geographical information allowing for sophisticated spatial analysis. Full-count data from national censuses with geographical identifiers at low levels of aggregation, even at the scale of the individual, as well as detailed historical maps of cities and countrysides are two examples of such developments. The linkage of contextual information to micro-level socioeconomic and demographic data further enrich these data sources and opens up a whole new range of possibilities for greatly improving our understanding of demographic patterns in the past. Spatial modeling of fertility and mortality change in the past, or of the diffusion of new behavior in family formation and partner selection could make major contributions for our understanding of the first demographic transition. The analytical possibilities afforded by utilizing a historical GIS offers a completely new perspective and knowledge about the interaction between climatic, environmental, socioeconomic and demographic processes relating to health, mortality, migration, and families in the past. 

The aim of this seminar is to stimulate original research in historical demography making use of these new data resources and infrastructures to address the major themes of the discipline and to bring together researchers from various backgrounds interested in spatial analysis in historical demography. 

Issues of interest include, but are not limited to:

1)    Macro-level analysis such as cluster analysis, spatial modelling of aggregate data, multilevel models of spatial structures using GIS.

2)    Micro-level analysis such as spatial analysis of life trajectories (marriage, fertility, mortality and migration), interactions between life courses and mobility, environment and social mobility.

3)    Macro-micro interactions such as contextual effects on individual life courses. 

Although most papers are expected to make empirical contributions, more theoretical or methodological papers are also welcome, as long as they deal with the main topic of the seminar. We encourage submissions covering a variety of geographical scales, from small areas to entire countries or group of countries. 

Please read the full announcement for this seminar 

Online Submissions: 

The IUSSP Panel on Historical Demography invites researchers to submit online, by 15 March 2015 an extended abstract (2 to 4 pages, including tables) or a full unpublished paper for consideration. Please include a short 200-word abstract on the first page of your submission. To submit an abstract please fill out the online submission form on the IUSSP website. 

The seminar will be limited to a maximum of 20 completed papers. The working language of the seminar will be English. Abstracts and final papers should therefore be submitted and presented in English.

Submission should be made by the author who will attend the seminar. If the paper is co-authored, please include the names of your co-authors in your submission form (in the appropriate order).

 

For further information, please contact one of the seminar organizers:

Martin Dribe, Lund University (martin.dribe@ekh.lu.se)
Diego Ramiro, Spanish Council for Scientific Research (diego.ramiro@cchs.csic.es)
Hélène Vézina, Université du Québec à Chicoutimi (hvezina@uqac.ca)
Don Lafreniere, Michigan Technological University (djlafren@mtu.edu)



A diffuser le plus largement possible 
Appel à communications : 
Séminaire international sur l’analyse spatiale en démographie historique : approches micro et macro ».
Québec, Canada, 17-18 septembre 2015 
Organisé par le Comité scientifique sur la démographie historique de l’UIESP et par l’Université du Québec à Chicoutimi 
Date limite de soumission des résumés différée au 15 mars 2015 
Au cours des dernières années, les chercheurs en démographie historique ont eu accès à plusieurs nouvelles sources de données qui comprennent dans bien des cas des informations géographiques détaillées permettant des analyses spatiales sophistiquées. Les données complètes des recensements nationaux avec des identificateurs géographiques à de faibles niveaux d'agrégation, même à l'échelle de l'individu, ainsi que des cartes historiques détaillées des villes et des campagnes sont deux exemples de ces développements. Le jumelage des informations contextuelles aux microdonnées socioéconomiques et démographiques vient enrichir davantage ces sources de données et ouvre un éventail de possibilités pour améliorer notre compréhension des modèles démographiques du passé. La modélisation spatiale des transformations de la fécondité et de la mortalité au cours du temps ou de la diffusion de nouveaux comportements dans les modes de formation de la famille et la sélection des conjoints pourraient apporter une contribution importante à notre compréhension de la première transition démographique. Les possibilités d'analyse offertes par l'utilisation d'un SIG historique proposent une toute nouvelle perspective pour l’étude des interactions entre les processus climatiques, environnementaux, socioéconomiques et démographiques liés à la santé, la mortalité, la migration et la formation des familles dans le passé. 
Le but de ce séminaire est de stimuler la recherche en démographie historique basée sur l’exploitation de ces nouvelles ressources et infrastructures pour étudier les principaux thèmes de la discipline. Le séminaire vise aussi à réunir des chercheurs de divers horizons intéressés par l'analyse spatiale en démographie historique. 
Les sujets d'intérêt comprennent, mais ne sont pas limités à :
1)      Les analyses au niveau macro comme l'analyse de cluster, la modélisation spatiale des données agrégées ainsi que les modèles multiniveaux de structures spatiales réalisés à l'aide de SIG ;
2)      Les analyses au niveau micro telles que l'analyse spatiale des trajectoires de vie (mariage, fécondité, mortalité et migration), les interactions entre les parcours de vie et la mobilité, l'environnement et la mobilité sociale ;
3)      Les interactions macro-micro telles que les effets contextuels sur les parcours de vie individuels. 
Bien que plupart des communications devraient apporter des contributions empiriques, des communications plus théoriques ou méthodologiques sont également les bienvenues, pour autant qu'elles portent sur le thème principal du séminaire. Nous encourageons les propositions couvrant une variété d'échelles géographiques allant des petites régions à des pays entiers ou à des groupes de pays. 
Veuillez lire l'annonce complète de ce séminaire. 
Soumissions en ligne : 
Le comité scientifique sur la démographie historique de l’UIESP invite les chercheurs intéressés à soumettre en ligne, au plus tard le 15 mars 2015, un résumé détaillé (2 à 4 pages, tableaux compris) ou une communication complète, à condition que celle-ci n’ait pas déjà fait l’objet d’une publication. Veuillez aussiinclure un court résumé de 200 mots. Pour soumettre, veuillez compléter le formulaire de soumission en lignesur le site web de l’UIESP. 
Le séminaire sera limité à un maximum de 20 communications. La langue de travail du séminaire sera l'anglais. Les résumés et les communications devraient donc être soumis et présentés en anglais. 
La soumission doit être effectuée par l'auteur qui compte assister au séminaire. Si la communication est rédigée par plusieurs auteurs, veuillez inclure les noms de vos co-auteurs dans votre formulaire de soumission (dans l'ordre approprié).
 
Pour plus d’information veuillez contacter l’un des organisateurs du séminaire :
Martin Dribe, Lund University (martin.dribe@ekh.lu.se)
Diego Ramiro, Spanish Council for Scientific Research (diego.ramiro@cchs.csic.es)
Hélène Vézina, Université du Québec à Chicoutimi (hvezina@uqac.ca)
Don Lafreniere, Michigan Technological University (djlafren@mtu.edu)
